
7اقتصادی a r m a n m e l i . i r سالپنجم
شماره1438

پنجشنبه 
1401 .09 .17
13  جمادی الاولی    08/1444   دسامبر   2022

واکنش وزیر صمت به  حاشیه 
 اهدای حواله واردات خودرو 

به بازیکنان تیم ملی
وزیر صمت با بیان اینکه ما به عنوان دولت 
مشتاق واردات هرچه زودتر خودرو هستیم و 
برآورد ما این است که این کار به زودی انجام 
می شود، گفت: واردات خودروهای خارجی از 
سوی فوتبالیست ها مستقل از بحث واردات است.  
به گزارش همشهری آنلاین، سیدرضا فاطمی 
امین درباره اقدامات انجام گرفته برای واردات 
خودرو، اظهار کرد: با توجه به اینکه واردات خودرو 
طی ۴ سال گذشته انجام نشده، مردم برای تحقق 
آن به نوعی لحظه شماری می کنند اما روالی که 
در حال حاضر پیش می رود، طبیعی است؛ یکی 
از نخستین اقداماتی که هر واردکننده باید انجام 
دهد، انعقاد قرارداد با طرف های تجاری خود در 
خارج از کشور است که بیش از ۴۰۰ تقاضا برای 
واردات خودرو واصل شد و از میان آنها ۲۷ تقاضا 
شرایط حداقلی داشتند و ۱۰ تا ۱۲ متقاضی در 
مسیر انعقاد قرارداد هستند؛ برآورد ما این است که 
این کار به زودی انجام می شود.  وزیر صمت افزود: 
در شرایط فعلی ما به عنوان دولت مشتاق واردات 
هرچه زودتر خودرو هستیم؛ در دولت یعنی میان 
سازمان ملی استاندارد، سازمان محیط زیست، 
گمرک و وزارت صمت هماهنگی برای واردات 
خودرو وجود دارد و اکنون واردکنندگان باید 
اقدامات لازم را انجام دهند.  فاطمی امین در پاسخ 
به این پرسش که برای متقاضی واردات خودرو 
مهلت زمانی در نظر گرفته نشده، توضیح داد: 
خیر، از زمان ثبت سفارش ۶ ماه فرصت دارند که 
اقدامات لازم را انجام دهند، نکته مهم این است که 
از سوی ما مانعی برای واردات خودرو وجود ندارد 
یا در صورت وجود نیز پس از اعلام آن به ما، آن را 
سریع برطرف می کنیم و این موضوع بحث دیگری 
است، این واردات ثبت سفارش و قرارداد با شرکت 
تولیدکننده ندارند در واقع این موضوع مورد خاص 
بوده و بسیار متفاوت است بنابراین دو مسیر 
مستقل از هم هستند؛ در موضوع واردات خودرو 
واردکننده به دنبال واردات تعداد زیادی خودرو 
به طور مثال ۵ هزار دستگاه خودرو است.  وزیر 
صنعت، معدن و تجارت همچنین درباره بدقولی 
خودروسازان در تحویل خودروهای فروش رفته 
در طرح های پیش فروش و فروش فوری گفت: 
اکنون نسبت به مدت مشابه در سال قبل، بدقولی 
خودروسازان و تأخیر آنها حدود ۲۰ درصد کاهش 
یافته که البته این میزان نیز زیاد است و باید برای 

رفع آن متمرکز شد. 
 

قیمت طلا و سکه نزولی شد
قیمت طلا و سکه دیروز در مقایسه با روز 
گذشته کاهشی شد، اما در همین حال انواع سکه 
توانسته اند در کانال جدید تازه فتح شده پایدار 
باشند.  قیمت طلا و سکه دیروز با نوساناتی در 
مسیر نزولی همراه شده است. به نحوی که قیمت 
هر گرم طلای ۱8 عیار دیروز به رقم یک میلیون و 
۵۶۷ هزار تومان رسیده است؛ قیمت طلا در زمان 
بازگشایی بازار، یک میلیون و ۵۷3 هزار تومان 
بود. آخرین قیمت طلا در معاملات روز گذشته نیز 
یک میلیون و ۵۷۴ هزار تومان بوده است.  قیمت 
سکه امامی هم دیروز در مسیر نزولی قرار گرفته 
است. قیمت این نوع از سکه امروز به ۱۷ میلیون و 
3۵۵ هزار تومان رسیده است. قیمت سکه امامی 
در زمان بازگشایی بازار ۱۷ میلیون و ۴۰3 هزار 
تومان بوده است. در همین حال این نوع از سکه 
در آخرین معامله روز گذشته ۱۷ میلیون و ۲3۶ 
هزار تومان قیمت خورده بود. بدین ترتیب قیمت 
سکه امامی نسبت به روز گذشته افزایشی بوده اما 
در ادامه نسبت به قیمت بازگشایی بازار کاهشی 
شده است. گفتنی است حباب سکه امامی در 
حال حاضر دو میلیون و ۲۶۲ هزار تومان است.  
قیمت سکه بهار آزادی نیز دیروز کاهشی است 
اما توانسته جایگاه خود را در کانال ۱۶ میلیون 
تومانی مستحکم کند. قیمت سکه بهار آزادی در 
زمان بازگشایی بازار ۱۶ میلیون و ۷۵3 هزار تومان 
بوده است و اکنون روی رقم ۱۶ میلیون و ۷۶۰ 
هزار تومان قرار دارد. باید اشاره داشت که آخرین 
قیمت روز گذشته این نوع از سکه ۱۶ میلیون و 
8۴8 هزار تومان بوده است. بدین ترتیب اگرچه 
قیمت سکه بهار آزادی نسبت به زمان بازگشایی 
بازار افزایشی است اما نسبت به آخرین قیمت روز 
گذشته کاهش داشته است. گفتنی است حباب 
سکه بهار آزادی در حال حاضر ۱۶ میلیون و 
۷۲۰ هزار تومان است.  دیروز قیمت نیم سکه ۱۰ 
میلیون و ۵۰ هزار تومان است. نرخ بازگشایی بازار 
هم همین میزان بوده است، اما بررسی بازار نشان 
می دهد آخرین قیمت معامله نیم سکه در روز 
گذشته ۱۰ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان بوده است. 
بر همین اساس قیمت نیم سکه نیز امروز نسبت به 
روز گذشته کاهش نشان می دهد. در حال حاضر 
حباب نیم سکه دو میلیون و ۵۱۲ هزار تومان 
است و قیمت ربع سکه نیز که در آخرین معاملات 
روز گذشته هفت میلیون و ۱۰۰ هزار تومان بوده 
است، امروز سطح هفت میلیون و ۵۰ هزار تومانی 
را هم لمس کرد با این حال اکنون به همان قیمت 
بازگشته و بدین ترتیب در مقایسه با روز گذشته 
تغییر ملموسی نشان نمی دهد. حباب ربع سکه 
در حال حاضر سه میلیون و 3۲9 هزار تومان است 
همچنین سکه گرمی هم دیروز سه میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومان قیمت خورده است. این در حالی است 
که سکه گرمی در معاملات دیروز برای مقطعی 
با کاهش مواجه شد و به رقم سه میلیون و ۶۴۵ 
هزار تومان هم رسید. با این حال اکنون نسبت 
به این قیمت افزایش داشته است، اما باید توجه 
 داشت که در مقایسه با قیمت روز گذشته تغییری

 نشان نمی دهد.  

اخبــــارکوتـــاه

 تشدید بی میلی 
به سپرده  گذاری در بانک ها

معافیت پرداخت مالیات از سود سپرده بانکی در 
بودجه ۱۴۰۱ برای اشخاص حقوقی برداشته شد. این 
در حالی است که این قانون می تواند تاثیرات منفی بر 
اقتصاد کشور و به ویژه بانک ها داشته باشد، به طوری که 
تا پیش از سال جاری، سپرده بانکی معاف از مالیات بود 
اما در قانون بودجه سال ۱۴۰۱ بندی گنجانده شد که 
سود این سپرده ها را مشمول مالیات می کرد، اما با وجود 
اینکه اخذ این مالیات می تواند کسری بودجه دولت را 
تا حدی جبران کند، اما به نظر می رسد که در شرایط 
کنونی اقتصاد ایران، اثرات منفی این مالیات بیش از 
نکات مثبت آن است. بر اساس بند دوم ماده ۱۴۵ قانون 
مالیات های مستقیم، سود متعلق به حساب های پس انداز 
و سپرده های مختلف نزد بانک های ایرانی یا موسسات 
اعتباری غیربانکی مجاز، از پرداخت مالیات معاف است، 
اما با این حال در بند »ر« تبصره ۶  قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ تصویب شد که اشخاص حقوقی به جز استثنای 
صندوق توسعه ملی، صندوق نوآوری و شکوفایی، بیمه 
مرکزی ایران، شرکت های بیمه بازرگانی، صندوق 
بیمه همگانی حوادث طبیعی ساختمان، صندوق بیمه 
محصولات کشاورزی، صندوق های بازنشستگی و صندوق 
تأمین خسارت های بدنی، موظفند که از سود سپرده 
بانکی خود، مالیات پرداخت کنند و با درج شدن این بند 
در قانون بودجه، اشخاص حقوقی باید ۲۵ درصد از سودی 
که از سپرده گذاری در بانک کسب می کنند را به عنوان 
مالیات به دولت پرداخت کنند بنابراین در این شرایط، 
سوالی که مطرح می شود آن است که تاثیرات منفی این 
مالیات بر اقتصاد کشور و بویژه بانک ها چیست؟ پیش از 
تصویب این قانون نیز عواملی باعث شده بود که صاحبان 
سرمایه میل چندانی برای سپرده کردن پول در بانک ها 
وجود نداشته باشند، چراکه اختلاف شدید نرخ تورم و 
بهره اسمی باعث شده که نرخ بهره حقیقی در اقتصاد 
ایران منفی باشد. این موضوع با افزایش هزینه فرصت 
نگهداری پول در بانک ها باعث می شود که سپرده گذاری 
به صرفه نباشد و منابع مالی به بازارهای دیگر سرازیر 
شوند و در حال حاضر نیز قانون پرداخت مالیات از سود 
سپرده بانکی، عایدی خالص سپرده گذاری را کاهش داده 
و میل به سپردن پول به بانک ها را بیش از پیش کاهش 
داده است و طبق گفته های جعفر مهدی زاده، مدیرکل 
اقتصادی بانک مرکزی، سهم سپرده های بخش حقوقی 
از کل سپرده های بانکی، قبل از اجرای قانون 3۰ درصد 
بوده و پس از آن نیز به همان مقدار باقی مانده است. 
با این وجود ترکیب این سپرده ها تغییر کرده است. به 
طوری که بخشی از این سپرده ها از بانک ها خارج شده 
و به صندوق های با درآمد ثابت، اوراق قرضه و ابزارهای 
مشابه منتقل شده است البته خروج این منابع از شبکه 
بانکی در شرایطی است که بخش عمده بانک ها تا پیش از 
اجرای این قانون نیز ناترازی شدیدی بین منابع و مصارف 

خود داشتند.

 کشف مخازن جدید نفتی
 بدون امکان بهره برداری 

مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت روز گذشته از کشف 
مخازن جدید نفتی در جنوب غربی کشور خبر داد. این در 
حالی است که اولا تکنولوژی لازم برای بهره برداری از این 
مخازن در کشور وجود ندارد و در ثانی به فرض برداشت 
و بهره برداری، به دلیل تحریم ها امکان صادرات نفت و 
ارزآوری وجود ندارد.  مهدی فکور، مدیر اکتشاف شرکت 
ملی نفت، در نشست خبری دیروز، از کشف مخازن جدید 
نفتی در جنوب غربی کشور با استفاده از روش های جدید 
اکتشاف این محصول توسط شرکت های دانش بنیان 
خبر داد و نحوه بهره برداری و روش های جدید اکتشافی 
که فکور از آن صحبت می کند ابهام برانگیز است. چراکه 
در حال حاضر ایران با ضعف تکنولوژی و سرمایه گذاری 
در این زمینه مواجه است.  مرتضی بهروزی فرد، کارشناس 
حوزه نفت گفت: اگر مخازن کشف  شده به تکنولوژی 
پیشرفته برای بهره برداری نیاز نداشته باشد، می توان 
روی تکنولوژی داخل برای کشف، حساب باز کرد.  او 
ادامه داد: اما نکته سوال برانگیز این است که کشف مخازن 
جدید قرار است چه دستاوردی برای کشور داشته باشد؟ 
به ویژه اینکه زمانی که به دلیل تحریم ها امکان صادرات 
و نقل و انتقال پول وجود ندارد.  همچنین حمیدرضا 
صالحی، نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
ایران، در گفت وگو با تجارت نیوز عنوان کرد: ایران ابتدا 
باید در روابط خود تجدیدنظر کند. چراکه در حال حاضر 
با توجه به شرایط تحریم ها کمتر کشوری حاضر به 
سرمایه گذاری در کشور است و حضور سرمایه گذاران در 
کشور از این نظر حائز اهمیت است که به ورود تکنولوژی 
ختم می شود. حال با شرایط فعلی نه تنها سرمایه گذاری 
در ایران صورت نمی گیرد، بلکه طبیعتا تکنولوژی هم 
وارد کشور نمی شود.  صالحی افزود: کشف مخازن جدید 
دستاورد به حساب می آید، اما باید نحوه به کارگیری این 
محصول در آینده را هم در نظر داشت. تا وقتی شرایط 
کشور این چنین در تحریم، عدم ورود سرمایه گذار و 
تکنولوژی به سر می رود تعدد مخازن نفتی نمی تواند 
مثمرثمر باشد.  به گزارش تجارت نیوز، کشف مخازن 
نفتی، هرچند متعدد هم باشد را به  خودی خود نمی توان 
دستاورد به حساب آورد. این موضوع زمانی مثبت ارزیابی 
می شود که منجر به بهره برداری و درنهایت فروش نفت 
شود، به طوری که در حال حاضر با توجه به ادامه تحریم ها 
علیه ایران و واگذاری بازار چین و هند به روسیه، فروش 
نفت ایران محدودتر از قبل هم شده است.  حتی با فرض 
استوار بودن بازار فروش برای این محصول ایران، در 
وصول درآمدهای حاصل از این محصول ابهاماتی وجود 
دارد. برخی گمانه زنی ها پرداخت پول فروش منابع انرژی 
را از طریق تهاتر کالا، بازپرداخت های دوساله و ارزهایی 
جز دلار می دانند. با این اوصاف باید دید برنامه وزارت 

نفت برای بازار انرژی چیست؟

دریچه

ذرهبیـــــن

آرمان ملی – المیرا بابایی : روز گذشته در یک اتفاقی 
عجیب آلارم هشدار زلزله به صدا درآمد و موجی از شایعات را 
به راه انداخت اما واکنش دستگاه های مختلف از جمله سازمان 
مدیریت بحران کشور، وزارت کشور، سازمان پیشگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران، شرکت همراه اول، سازمان امداد و 
نجات جمعیت هلال احمر، پلیس فتا، مرکز ژئوفیزیک دانشگاه 
تهران، وزارت ارتباطات جالب و البته متناقض بود و همین مساله 
باعث شد تا علت ماجرا به خوبی روشن نشود، به طوری که اداره 
کل ارتباطات شرکت سیار ایران علت را خطای تیم تحقیقاتی 
دانسته، درحالیکه سازمان مدیریت بحران کشور آن را منکر شده 
و اساسا جعلی خوانده از سوی دیگر زمزمه های هک مخابرات 
در شبکه های مجازی بالا گرفت اما طولی نکشید که مدیرکل 
ارتباطات همراه اول آن را تکذیب کرد و مدعی شد هیچ گونه 
هک و نفوذی در شبکه اتفاق نیفتاده است اما به نظر می رسد 
دستور وزیر ارتباطات برای برخورد با مقصرین احتمالی ارسال 
پیام هشدار زلزله فرضیه هک شدن مخابرات را پررنگ تر می کند.  

 خطای تیم تحقیقاتی یا جعل؟
اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات سیار ایران دربیانیه ای 
در پی دریافت هشدار زلزله توسط برخی مشترکان تلفن همراه، 
اپراتور اول ضمن عذرخواهی از مشترکان خود اعلام کرد که 
هیچگونه هک یا نفوذی در شبکه صورت نگرفته و این پیام به 
دلیل خطای یک تیم تحقیقاتی در ارسال پیام تست سرویس 
جدید هشدار بلایای طبیعی بوده است و تیم تحقیقاتی که در 
حال تست سرویس هشدار بلایای طبیعی بوده به اشتباه پیام را 
برای جمعی از مشترکان همراه اول در شهر تهران ارسال کرده اند. 
اما سازمان مدیریت بحران کشور دیدگاه دیگری دارد و بر این 
باور است که چنین پیامی صحت نداشته و جعلی است. در این 
خصوص محمدحسن نامی، رئیس سازمان مدیریت بحران کشور 
با جعلی دانستن این پیام گفت: امکان پیش بینی زلزله وجود ندارد 
و چنین پیامی اساسا جعلی است و شهروندان نباید به آن توجه 

کنند و درخواست من از شهروندان این است که بابت دریافت این 
پیام دچار نگرانی و ترس نشده و خونسردی خود را حفظ کنند. 
تاکید می کنم که اساسا امکان اینکه بتوان زلزله را از چند ساعت 
قبل از وقوع پیش بینی کرد وجود ندارد و از این رو کاملا واضح 

است که این پیام جعلی است. 
 اقدام شیطنت آمیز و تهییج افکار عمومی

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران این 
اقدام را جهت تحریک افکار عمومی خواند و گفت: این یک اقدام 
شیطنت آمیز برای تهییج و تحریک افکار عمومی است، از مردم 
عزیز می خواهم که به این پیام توجهی نکنند و خونسردی و 
آرامش خود را حفظ کنند. ما به رغم جعلی بودن این پیام، باز هم 
جهت اطمینان بیشتر لرزه های اخیر در محدوده تهران را بررسی 
کردیم که بیانگر این بود که هیچ مورد غیرعادی وجود ندارد و 
هیچ سامانه ای در کشور ما وجود ندارد که زلزله را ساعت ها قبل از 
وقوع پیش بینی کند، به همین دلیل نیز واضح است که این پیام 
جعلی و شیطنت آمیز است.  البته سامانه همراه اول نیز با  ارسال 
پیامک انبوه، اعلام کرد: »اگر پیام هشدار زلزله دریافت کرده اید، 
این پیام صحت ندارد و  ضمن عذرخواهی از مشترکان خود اعلام 
کرد هیچگونه هک یا نفوذی در شبکه صورت نگرفته و این پیام 
به دلیل خطای یک تیم تحقیقاتی در ارسال پیام تست سرویس 
جدید هشدار بلایای طبیعی بوده است که تیم تحقیقاتی که در 
حال تست سرویس هشدار بلایای طبیعی بوده به اشتباه پیام را 
برای جمعی از مشترکان همراه اول در شهر تهران ارسال کرده 

است. 
 توضیحات پلیس فتا درباره هشدار زلزله

سرهنگ پاشایی، معاون اجتماعی پلیس فتا نیز درباره 
چگونگی ارسال پیام هشدار به برخی از کاربران تلفن همراه، با رد 
این موضوع گفت: یک قابلیتی روی گوشی های تلفن همراه به نام 
ارائه هشدارهای ضروری وجود دارد که فقط به اینترنت نیاز دارد 
و این قابلیت هم برای این است که اگر خدایی نکرده بچه ای در 

منطقه جغرافیایی خاص گم شده یا توفان هر اتفاق دیگری که رخ 
داده، پلیس یا شهرداری بتواند یک پیام هشداری ارسال کند که 
این پیام هشداری براساس قابلیتی که روی تلفن همراه قرار دارد، 
به افراد ارسال شده و آن را می بینند.  وی با بیان اینکه این پیام 
می تواند شیطنت باشد که منشا آن باید مورد رسیدگی قرار گیرد 
اضافه کرد: به طور قطعی اعلام می کنیم که هیچگونه تهدیدی 
برای هموطنان عزیز وجود ندارد. این می تواند شیطنت یک 
کاربر یا هک باشد. این قابلیتی است که روی گوشی تلفن همراه 
اندروید به خصوص گوشی های سامسونگ وجود دارد و عمدتا 
هم دارندگان این نوع گوشی ها این پیامک را دریافت کرده اند. 
یک آیکونی وجود دارد به نام هشدار در زمان های بحرانی که این 
هشدار را سازمان هشدار دهنده ارائه می دهد که در کشور ما اصولا 
به صورت پیامک ارائه می شود و این اقدام می تواند یک شیطنت یا 

هک باشد که باید بررسی بیشتر شده و رسیدگی شود. 
 اخلال در شبکه تلفن همراه، دلیل ارسال پیام

حامد یزدی مهر، مدیرکل مدیریت بحران استان تهران نیز 
انتشار پیامک هشدار وقوع زلزله در پایتخت را جعلی دانست و 
گفت: طبق تاکید سازمان مدیریت بحران کشور این پیامک کذب 
است و توجیه صحیح ندارد. این پیامک جعلی به دنبال اختلال در 
شبکه تلفن همراه منتشر شده است و از مردم می خواهیم به این 
پیام توجه نکنند و از منازل به دلیل هشدار زلزله خارج نشوند. 
قطعاً در صورت بروز خطر اخبار صحیح از خبرگزاری های رسمی 

کشور منتشر می شود. 
 توضیحات وزارت کشور: اشکال فنی بود

سید مجید میراحمدی، معاون وزیر کشور نیز درباره ارسال 
پیامک هشدار زلزله گفت: طبق تحقیقاتی که انجام دادیم که 
البته به زودی مسئولان مرتبط با آن هم اطلاعیه ای را صادر 
می کنند، تیم تحقیقاتی شبکه همراه اول در حال یک اقدام فنی 
بوده اند که برای شرایط بحرانی مانند سیل و زلزله بتوانند پیام 
هشداری را برای موارد و جاهایی که لازم است، ارسال کنند. 
این تیم در گروه فنی خودشان در حال آماده کردن این موارد 
بودند که می خواستند به صورت آزمایشی در گروه خودشان این 
پیام را ارسال کنند که بر اثر یک غفلت فنی برای یک تعدادی 
از شهروندان مان نیز این پیام ارسال می شود.  میراحمدی 
گفت: بنابراین نه مساله هک مطرح است و نه مساله خاص 
امنیتی بوده است، بلکه یک اشتباه فنی بوده که در اطلاعیه ای 
که صادر می کنند، آن را توضیح می دهند. قطعا اشتباه بدی 
 بوده و این موضوع هم از طریق دستگاه های ذی ربط در حال 

پیگیری است. 
 دستور وزیر ارتباطات درپی پیام هشدار زلزله

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پی ارسال پیام هشدار 
زلزله دستور پیگیری موضوع و برخورد با مقصرین احتمالی را 
داد. روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد: 
در پی خطای انسانی بخش تحقیق و توسعه اپراتور همراه اول در 
فعال کردن سامانه هشدار و ارسال پیام هشدار زلزله برای تعدادی 
از مشترکین این اپراتور در شهر تهران و ایجاد نگرانی برای برخی 
از هموطنان، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات دستور پیگیری 

موضوع و برخورد با مقصرین احتمالی را داد. 

»آرمان ملی« به بررسی ماجرای پیام هشدار زلزله می پردازد؛ 

هک یا شیطنت؟

جولان مافیای زعفران 
مشاور عالی اتاق اصناف کشاورزی اظهار 
داشت: زعفران در ایران و خارج از کشور مافیا 
دارد؛ این افراد به دنبال منافع خود هستند 
و تایید می کنم مافیای زعفران باعث شده 
برندی از زعفران ایران در جهان نباشد تا به 
راحتی زعفران را با ضرر از کشاورز خریداری 
و در کشورهای دیگر و با قیمت  هنگفت 
عرضه کنند. زعفران در ایران کیلویی ۴۱ 
میلیون و 3۵۰ هزار تومان خریداری اما در 
بازارهای جهانی کیلویی بالای ۲۵۰ میلیون 
تومان می فروشند. اخیرا نمایندگان شهرهای 
زعفران خیز نامه ای به رئیس جمهور نوشتند 
و از وی خواسته اند که به جولان مافیای 
زعفران برای خرید این محصول پایان بدهد. 
این گمانه  مطرح شده است که شورای ملی 
زعفران طی نامه نگاری با وزیر کشاورزی از 
وی خواسته اند که تعاون مرکزی روستایی 
شرایط خرید تضمینی زعفران را تغییر بدهد 
و زعفران را پایین تر از نرخ مصوب شورای 
قیمت گذاری از کشاورزان خریداری کند ؛ 
و این موضوع در نهایت سود را به جیب 
صادرکنندگان سرازیر و در نهایت به ضرر 
تولیدکنندگان ختم می شود، در ادامه تلاش 
می شود دیدگاه نمایندگان تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان را بررسی کنیم.  محمد 
بازرگان، مشاور عالی اتاق اصناف کشاورزی 
ایران با اشاره به نامه نگاری نمایندگان 
استان های زعفران خیز به رئیس جمهور 
درباره عملکرد تعاونی روستایی گفت: قیمت 
زعفران در شورای عالی قیمت گذاری تعیین 
می شود و ۱۲ مهر سال جاری این شورا 
قیمت یک کیلو زعفران نگین صادراتی را ۴۱ 
میلیون و 3۵۰ هزار تومان تعیین کرد؛ مطابق 
با این مصوبه مجری یعنی تعاونی روستایی 
مجاز است متناسب با نرخ بازار برای افزایش 
قیمت خرید تضمینی اقدام کند همچنین 
بانک مرکزی مکلف شده است نسبت به 
تامین مبلغ ۱۰ همت برای خرید این محصول 
اقدام کند.  وی با بیان اینکه در نامه وزیر 
کشاورزی بندی دال بر کاهش قیمت خرید 
زعفران درجه دوم نیامده است، خاطر نشان 
کرد: بعد از این نامه چارت جدید تنظیم شد 

و برای زعفران های تولیدی درجه بندی در 
نظر گرفتند و برای زعفران نگین، شبه نگین 
صادراتی، پوشال مرغوب، پوشال معمولی 
قیمت تعیین کردند که از نظر اتاق اصناف 
کشاورزی )نظام صنفی کشاورزی(، سازمان 
مرکزی تعاونی روستایی مجاز به این کار 
نیستند.  بازرگان ادامه داد: اگر زعفران تولید 
شده از سوی یک کشاورز درجه  کیفی مرغوبی 
ندارد؛ باید بنا به توافق قیمت فروش تعیین 
شود و سازمان تعاونی روستایی مجاز به 
تعیین قیمت برای خرید تضمینی زعفران 
نیست؛ شورای قیمت گذاری به عنوان متولی 
این مهم قیمت پایه را ۴۱ میلیون و 3۵۰ هزار 
تومان در نظر گرفته و دستورالعمل تعیین 
قیمت خرید حمایتی درجات مختلف زعفران 
را به معاونت امور باغبانی سپرده است که به 
نظر می رسد این تعیین قیمت از سوی معاونت 
امور باغبانی انجام نشده است.   مشاور عالی 
اتاق اصناف کشاورزی ایران با اشاره به دغدغه 
کشاورزان گفت: کشاورزان بر این باورند 
که چارت خرید به ابزاری در دست خریدار 
حمایتی تبدیل شده است که هرگونه که 
تمایل دارد برای خرید زعفران اقدام می کند؛ 
و این یعنی ایجاد آشفتگی در بازار. بخش 
خصوصی نیز در این شرایط زعفران را به 
قیمت اصلی خریداری نخواهد کرد؛ دولت و 

شورای قیمت گذاری برای حمایت از کشاورز 
قیمت گذاری اصولی انجام می دهد؛ اما بعد از 
آن سایر نهاد ها سلیقه ای رفتار می کنند و این 
به کشاورز لطمه وارد می کند البته به گفته 
وی؛ مجری خرید حمایتی مجوز افزایش یا 
کاهش قیمت ها را ندارد اینگونه برخوردها در 
نهایت به کام دلال ها، واسطه و صادرکنندگان 
می شود و در عمل حقوق کشاورزان پایمال 
می شود.  بازرگان در پاسخ به این پرسش که 
آیا مافیای زعفران در این میان نقش بازی 
کرده است؟ گفت: زعفران در ایران و خارج از 
کشور مافیا دارد؛ این افراد به دنبال منافع خود 
هستند و تایید می کنم مافیای زعفران باعث 
شده است برندی از زعفران ایران در جهان 
نباشد تا به راحتی زعفران را با ضرر از کشاورز 
خریداری و در کشورهای دیگر و با قیمت  
هنگفت عرضه کنند. زعفران در ایران کیلویی 
۴۱ میلیون و 3۵۰ هزار تومان خریداری اما در 
بازارهای جهانی کیلویی بالای ۲۵۰ میلیون 
تومان می فروشند.  مشاور عالی اتاق اصناف 
کشاورزی در پایان خاطرنشان کرد: کشاورز 
مستعمره مافیای زعفران است و کشاورزان به 
این نوع قیمت گذاری معترض هستند، چراکه 
این نحوه قیمت گذاری به تعاونی روستایی 
این امکان را می دهد که به هر شکلی که 
بخواهد زعفران را از کشاورزان خریداری کند. 

 شورای ملی زعفران در قیمت گذاری 
نقشی ندارد

همچنین در این رابطه علی حسینی، عضو 
هیات مدیره انجمن ملی زعفران در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادی ایلنا، در پاسخ به این 
پرسش که این دیدگاه مطرح شده است که 
دخالت هایی باعث شده که سازمان تعاونی 
روستایی از کشاورزان زعفران را پایین تر از 
نرخ شورای قیمت گذاری خریداری می کند تا 
چه میزان انجمن ملی زعفران در تعیین قیمت 
خرید تضمینی زعفران تاثیرگذار بوده است؟ 
گفت: نمی دانم چرا یک عده تلاش دارند تمام 
مشکلات را به گردن شورای ملی زعفران 
بیندازند این شورای از گذشته تا به امروز هیچ 
نقشی در تعیین قیمت  خرید تضمینی نداشته 
است.  وی ادامه داد: قیمت توسط تعاونی 
روستایی با رایزی نماینده تربت حیدریه و 
وزارت کشاورزی تعیین شده است و حتی در 
جلسات آنها نیز نماینده شورای عالی زعفران 
حضور نداشت و فقط از مسئولان تقاضا 
کردیم که در خریدها به کیفیت محصول 
توجه کنند و اگر کیفیت محصول بالاتر بود 
پول بیشتری برای آن پرداخت کنند؛ خرید 
محصول باکیفیت با قیمت بالا کشاورزان را 
ترغیب می کند که سال آینده در تولید دقت 
بیشتری داشته باشند.  حسینی با بیان اینکه 
دولت زعفران نامرغوب را حداقل کیلویی 8 تا 
۱۰ میلیون تومان گران تر از بازار خریداری 
می کند، تصریح کرد: زعفرانی که 3۰ میلیون 
تومان است دولت 3۶ میلیون تومان خریداری 
می کند همچنین به گفته عضو هیات مدیره 
انجمن ملی زعفران؛ صادرکنندگان برای 
پرداخت  بیشتری  پول  مرغوب  زعفران 
می کنند و این حقی است که منطق بازار 
حکم می کند.  وی در پاسخ به این پرسش 
که به شما این انتقاد را وارد کردند که شورای 
ملی زعفران نتوانسته است یک برند ملی 
برای زعفران ثبت کند و سود این شورا در 
شیوه فروش خام است؟ گفت: شورای ملی 
زعفران برند ملی دارد و برای ثبت بین المللی 
 آن در تلاش است و کسی از این برند

 حمایت نمی کند. 
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